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تهران چند پرنده دارد؟
مهــر: علیرضــا مزینانــی در آســتانه روز 
جهانی پرندگان مهاجر با اشــاره به اینکه 
گرامیداشت این روز با هدف ترغیب مردم 
به مشــارکت فعال در حفاظت از پرندگان 
مهاجر اســت، گفــت: طراحــی و اجرای 
فعالیت هــا و برنامه هایی بــرای افزایش 
آگاهی عمومی و کمک به حفاظت از این 
پرندگان و زیســتگاه آنها توسط مسئولان، 
دانشــگاه ها،  مردم نهــاد،  ســازمان های 
مدارس و فعالان محیط زیست نیز از دیگر 
اهــداف مورد انتظار اســت. او در ادامه با 
اشاره به اینکه پرندگان از دیرباز جای خود 
را در فرهنــگ و مذهــب ما بــاز کرده اند، 
اظهــار کرد: مســئله مهم این اســت که 
توسعه شهری و صنعتی موجب شده که 
در ســه تا چهار قرن گذشته تعداد زیادی 
گونــه پرنده از بین بــرود و حتی امروزه با 
وجود آگاهی نسبت به اهمیت حفاظت از 
گونه های زیستی تعداد زیادی از گونه های 
پرندگان در روند تهدید انقراض قرار دارند. 
مدیر کل حفاظت محیط زیســت اســتان 
تهران مسائلی مانند خشک شدن تالاب ها، 
افزایش رسوبات و فاضلاب ها و ورود آنها 
به رودخانه ها و تالاب ها، تغییرات اقلیمی 
و شــکار و صید بی رویــه و غیرمجاز را از 
اصلی ترین عوامل تهدیــد حیات پرندگان 
برشمرد و تصریح کرد: در این میان تعداد 
زیادی از پرندگان مهاجر هســتند که برای 
زمســتان گذرانی بــه راه هــای دور پــرواز 
می کنند و بررسی های بین المللی نیز نشان 
می دهد شــرایط پرندگان مهاجر مناسب 
نبوده و خطرات زیــادی به ویژه و کاهش 
جمعیت حشرات، کاهش آب و ازبین رفتن 
تالاب ها آنهــا را تهدید می کند. مزینانی با 
اشاره به اینکه امسال، برای اولین بار، روز 
جهانی پرندگان مهاجر بر اهمیت حشرات 
برای پرنــدگان مهاجر متمرکز خواهد بود 
و نگرانی های مربوط به کاهش جمعیت 
حشــرات را منعکــس می کنــد، گفــت: 
نقــش مهمی در گرده افشــانی  پرندگان 
و کنتــرل آفــات دارند و کمبود حشــرات 
باعث اختلال در عملکرد این اکوسیســتم 
می شود؛ حشرات به عنوان منابع ضروری 
انرژی برای بســیاری از گونه های پرندگان 
مهاجر، نه تنهــا در طول فصول تولیدمثل 
بلکــه در طول ســفرهای طولانی شــان 
تأثیــر زیادی بــر زمان، مــدت و موفقیت 
کلــی مهاجرت پرندگان دارنــد.  مدیرکل 
حفاظت محیط زیســت اســتان تهران با 
بیان اینکه روز جهانی پرندگان مهاجر در 
سال ۲۰۲۴ بر ضرورت اقدامات پیشگیرانه 
حفاظتی از پرندگان مهاجر و زیستگاه های 
آنــان تأکیــد دارد، افــزود: ایــن اقدامات 
شــامل حفاظت از مناطــق و ممانعت از 
تخریب زیســتگاه آنان، ممانعت از شکار 
پرندگان، کاهش اســتفاده از آفت کش ها 
و کودها و در صورت امکان و روی آوردن 
به کشــاورزی ارگانیک است. او در بخشی 
دیگر از ســخنان خود با بیان اینکه استان 
تهــران نیز در مســیر مهاجــرت پرندگان 
قرار داشــته و تالاب های این استان اغلب 
مســیر زمســتان گذرانی پرنــدگان مهاجر 
آبــزی و کنــار آبزی هســتند و بــر همین 
اساس هرساله و هم زمان با سراسر کشور، 
سرشــماری پرندگان مهاجر در فصل سرد 
سال در ســطح این استان انجام می شود، 
تصریــح کرد: در سرشــماری و مطالعات 
انجام شده در ۹ سایت مهم استان در سال 
گذشته، درمجموع ۳۱۷۶ قطعه پرنده در 
تنوع گونه ای ۲۷ نوع مختلف در ســطح 
تالاب های اســتان مشــاهده و سرشماری 

شده است.

کارآفرینی؛ ماشین میل ساز
و  تشدید  به معنای  کارآفرینی 
مادی کردن امیال، سیستم های 
باورســاز و معنابخش دیگر را 
به چالش می طلبد. کارآفرینی 
میل ســاز  ماشــین  معنای  به 
ظاهرا هیچ عقیــده ای را تحمیل نمی کند 
و هیــچ ایمانــی را برنمی تابــد. بــه قول 
مارکس کلبی مســلک اســت. به عبارتی، 
ماشــین میل ســاز و میل ورز هیچ عقیده و 
بــاوری ندارد. بر این مبنــا، گویی حیات در 
پیروی از امیال و لذت های بی مرز اســت. 
اما تشــدید امیال بدون محدودیت منطبق 
بر منطق بازار اساس کارآفرینی است ولی 
آیا کارآفرینــی به معنای تشــدید امیال و 
میل سازی، فرصت است یا فاجعه، تخریب 
خلاق اســت یا زدودن غنــای زندگی، امر 
حیات بخش اســت یا به مثابه ســیاه چاله 
حیات را می بلعد؟ نوشدارو است یا زهر؟ 
مسئله عدالت در جامعه مبتنی بر تشدید 

امیال بر منطق بازار چه می شود؟

 در  استان  البرزبرگزاری   ۶ رویداد  نجات قطره ها  از  ابتدای  امسال 
مدارس ســطح استان البرز از آغاز سال ۱۴۰۳، میزبان شش رویداد 
نجات قطره هــا بوده اند؛ رویــدادی که با هــدف صرفه جویی در 
مصرف آب در قالب نقاشی دیواری از تیرماه ۱۴۰۱ کلید خورده و با توجه 

به استقبال گسترده مردم، به عدد ۶۵ رسیده است.
داود نجفیان؛ مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای البرز به عنوان یکی از 
برگزارکنندگان اصلی این پویش در جمع خبرنگاران گفت: «کودک الگوی 
رفتــاری خود را از بزرگ ترها می گیرد. امــا این بار ما می خواهیم با هدف 
قراردادن کــودکان، خانواده ها را با موضوعات مربوط به فرهنگ ســازی 

مصرف بهینه آب آشنا کنیم».
او بــا تأکید بر اینکه آمــوزش کودکان و نوجوانان بــه دلیل اثرپذیری 
بــالا، اهمیت ویژه ای دارد گفت: «ایران در منطقه آب و هوایی خشــک و 
نیمه خشک واقع شده و متوســط بارندگی در آن حدود یک سوم متوسط 
جهانی اســت و به رغم کمبود جدی آب در ســطح کشور، هنوز بخش 

اعظمی از جامعه از خطر کم آبی آگاهی درست و دقیق ندارند».
مدیرعامــل شــرکت آب منطقه ای البــرز افزود: بند ۴ سیاســت های 
ابلاغی اصــلاح الگوی مصرف به آموزش روش  هــای بهینه مصرف در 
کلیــه پایه های آموزش عمومی تأکید دارد و بــا همین هدف بنا داریم با 
آموزش مشارکتی، تلاش خود را در راستای کاهش مصرف آب در سطح 

خانواده ها، انجام دهیم».
نازنیــن قــادری؛ مدیر مارکتینگ شــرکت رنــگ نیپون با بیــان اینکه 
رنگ هایــی که در اختیار پویــش نجات قطره ها قرار می گیرد، دوســتدار 
محیط زیســت است، ادامه داد: «یکی از دغدغه های اصلی شرکت رنگ 
نیپون، فرهنگ ســازی و عمل به مســئولیت اجتماعی اســت و از این رو 
علاوه بر تأمین رنگ و لوازم نقاشــی، با بــر عهده گرفتن بخش دیگری از 
هزینه های برگزاری پویش، برای ایجاد فضای شــاد و صمیمانه و در عین 

حال علمی و آموزشی برای کودکان و نوجوانان تلاش می کنیم».
نســترن کیوان پور، بنیان گذار و مدیر اجرائی پویش نجات قطره ها نیز 
تأکیــد کــرد: «ما در این پویش ســعی می کنیم با اســتفاده از روش های 
شــاد و سرگرم کننده برای فرهنگ ســازی میان کودکان، تأثیرگذاری آن را 
به مراتب افزایش دهیم. چراکه برگزاری جشــن ها و جشــنواره های شاد 
بــرای کودکان، فرصتی مناســب برای آموزش ضمن تفریح و ســرگرمی

ایجاد می کند».

او افــزود: «بــا اســتفاده از روش هــای خلاقانــه و شــاد، می تــوان 
فرهنگ ســازی در ســنین پایین را به امری لذت بخش و مؤثر تبدیل کرد و 
به این ترتیب، نســلی آگاه، مسئولیت پذیر و متعهد به ارزش های انسانی

تربیت کرد».

شرایط دریافت بیمه رایگان زنان  روستایی  و  عشایر
ایسنا: آن چنان که مسئولان کمیته امداد می گویند، مادران روستایی 
و عشایر دارای ســه فرزند و بیشتر برای پوشش «رایگان» بیمه ای 
معرفی خواهند شد تا از این خدمات برخوردار شوند. مدیر کل بهداشت، 
بیمه های اجتماعی و درمان کمیته امداد اعلام کرد که بیش از ۵۳ هزار 
مادر روستایی و عشایر تحت پوشــش امداد، مشمول طرح بیمه رایگان 

زنان دارای سه فرزند روستایی و عشایر هستند. 
در بند ب ماده ۱۰۳ قانون برنامه ششــم توســعه وزارت رفاه مکلف 
شد تا در راستای سیاســت های تحکیم خانواده ظرف شش ماه از تاریخ 
لازم الاجراشدن این قانون بررسی و طرح لازم برای ایجاد بیمه اجتماعی 
زنان خانه دار حداقل دارای ســه فرزند را فراهــم و جهت تصمیم گیری 
قانونــی ارائه کند، پــس از آن در قانــون حمایت از خانــواده و جوانی 
جمعیت نیز مجددا به این موضوع اشاره و برای آن، ماده قانونی تدوین و 
نوشته شد. اما در نهایت به یکی از وظایف مغفول مانده که تکلیف قانون 
برنامه ششــم بوده است در اسفندماه ســال گذشته رسیدگی و فراخوان 
ثبت نام از مادران غیرشــاغل دارای سه فرزند و بیشتر در مناطق روستایی 

و عشایری در راستای قانون اعلام شد.
 ســیدصولت مرتضوی، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، در نشســت 
خبری اعلام این فراخوان گفت: در ماده ۱۰۳ قانون برنامه ششــم دولت 
وقــت مکلف بود طی شــش مــاه، طرح بیمــه زنان دارای ســه فرزند 
روســتایی و عشــایر را عملیاتی کند. مزید بر آن، مــاده ۲۱ قانون جوانی 
جمعیت بود که پایان سال ۱۴۰۰ به تصویب رسید. خوشبختانه در لایحه 
بودجه ۱۴۰۱ پیش بینی هــای لازم به عمل آمد و آیین نامه آن به تصویب 

دولت رسید.
 او یادآور شــد: اکنــون پس از طی تشــریفات صورت گرفتــه، تعداد 
قابل توجهی از افراد، حســب اســتعلام از ســازمان ثبت احوال مشمول 
این طرح می شــوند. بنا بر اعلام وزیر رفــاه، حدود دو میلیون و ۵۰۰ هزار 
زن روســتایی و عشــایر که دارای ســه فرزند و بیشتر هســتند، مشمول 
ایــن طرح شــدند. در این راســتا مجتبــی احمدلو، مدیر کل بهداشــت، 
بیمه های اجتماعی و درمان کمیته امداد به ایســنا اعلام کرده است که 
بیــش از ۵۳ هزار نفر از جمعیت تحت پوشــش کمیته امداد مشــمول 

این طرح هستند. 
احمدلــو با اســتناد به ماده ۲۱ قانــون حمایت از خانــواده و جوانی 
جمعیــت اظهار کرد: طبق قانون مذکور دولت مکلف شــد در راســتای 
اجرای بند «ب» ماده ۱۰۳ قانون برنامه پنج ساله ششم توسعه اقتصادی، 
اجتماعی و فرهنگی، حداکثر شش ماه پس از لازم  الاجرا شدن این قانون، 
با تقویت صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر نسبت به 

بیمه مادران خانه  دار دارای سه فرزند و بیشتر اقدام کند. 
او ادامــه داد: براســاس بند الف قانــون، درباره مادران غیر شــاغل 
دارای ســه فرزند و بیشتر ساکن مناطق روســتایی و عشایری مقرر است 
صد درصد حق بیمه توســط دولت پرداخت شود و مطابق بند ب نیز با 
تولد فرزند چهارم و پنجم به ازای هر فرزند دو ســال به ســوابق بیمه -
ای بیمه گــذار افزوده شــود. مدیر کل بهداشــت، بیمه هــای اجتماعی 
و درمــان کمیته امداد یادآور شــد: تاکنون ۵۳ هــزار و ۱۳ نفر از مادران 
روستایی و عشایر تحت پوشش کمیته امداد مشمول که دارای سه فرزند 
باشــند، به صندوق روســتاییان معرفی شــدند و قانونا باید با اولویت در 

صندوق بیمه شوند.

گزارشی از مصوبه جدید شورای شهر پایتخت مبنی بر افزایش ۳۸۰ درصدی قیمت طبقات فوقانی قبور در بهشت زهرا

تورم در خط پایان!
خبر اخبار

جامعهجامعه

شــرق:  قرار بود زندگی در تهران ارزان شود اما با مصوبه شورای 
شــهر تهران، مرگ هم در پایتخت گران شــد. جــز یک طبقه قبر 
رایگان که ســهم هــر تهرانی در زمــان مرگ اســت، دو طبقه از 
ســه طبقه از قبور قطعات روز بهشــت زهرا ۳۸ درصد گران شد 
و باید برای هر طبقه ۱۵ میلیون پرداخت شــود. البته شــورایی ها 
مجوز دادند تا این ۳۰ میلیون قســطی پرداخت شود. روز گذشته 
اما پس لرزه های بگومگوهای منتقــدان و طرفداران زاکانی ادامه 
داشت و اشک های مهدی چمران هم نتوانسته بود دل های این دو 

گروه را به هم نزدیک کند.
مهدی اقراریان به سرریزشدن حجم زیادی از تخریب در برخی 
رســانه ها علیه منتقدان شهرداری اشــاره کرد و گفت: با توجه به 
این قبیل اتفاقاتی که اخیرا در این خصوص در جامعه پمپاژ شده، 
لازم است تا شفاف سازی هایی درخصوص روایت ها و مسائلی که 
به جامعه منتقل شــد و در ملاقات های مردمی و فضای مجازی، 
ســؤالاتی را در مورد آن از بنده پرســیدند به اطلاع افکار عمومی 
برسد. اقراریان در ادامه گفت: مسئله اول در مورد قرارداد موسوم 
به قرارداد چین است که متأسفانه شاهد بودیم که عزیزانی بعد از 
اظهارنظر صریح و شفاف ریاست شورا، مبنی بر اینکه قرارداد چین 
برای نمایندگان مردم محرمانه نیست؛ با رسانه هایی مصاحبه کرده 
و منتقل کردند که این قرارداد برای نمایندگان، محرمانه است؛ که 
این تعجب بنده را برانگیخت. من به این مسئله اشاره می کنم که 
در ۱۰ بهمن ۱۴۰۲ در تذکر شــماره ۷۱ من به شــهردار تهران، بنده 
از ایشــان درخواست کرده بودم با توجه به جلسه ای که در صحن 
حاضر شــده بودند وی توضیحات و گزارشــی از آخرین وضعیت 
قراردادهای اتوبــوس، ون و... در حوزه حمل ونقل برای این جانب 
ارســال کند. این تذکر ثبت شــده و موجود است و اتفاقا در همان 
تاریخ مزبور رئیس شــورا این تذکر بنــده را پاراف کرده و مکاتبه با 
شــهرداری صورت گرفت؛ اما بعد از گذشــت سه ماه از تاریخ این 
تذکر، هیچ پاســخی به بنده داده نشــد؛ بنده هــم این موضوع را 
چندیــن بار پیگیری کردم اما این تذکر بنده همچنان بدون پاســخ 

باقی ماند.
او ادامه داد: از این رو در پی بی پاسخ ماندن این تذکر، ما شاهد 
ایــن بودیم که موضوعات و مســائلی در حــوزه حمل ونقل دارد 
عنوان می شــود که این موارد در جلسه ۹ اردیبهشت مطرح شد؛ 
ما شــاهد این بودیم کــه در یک دروغ پردازی رســانه ای، برخی از 
رسانه ها تلاش کردند که جلسه نهم اردیبهشت را به آبستراکسیون 
معنا و ترجمه کنند که درســت نیست. آن جلسه با صحبت های 
شهردار آغاز شــد؛ آقای زاکانی نکات خودشان را بیان کردند و در 
ادامه جلسه معاون حمل ونقل ترافیک نیز نکاتی را مطرح کردند 
و مسئله بعدی ورود اعضای شورا به موضوع بود و اعضای شورا 
هم در این خصوص نکاتی را مطرح کردند. رسانه ها مطلع باشند 
که ما دو مدل جلسه داریم؛ جلسات رسمی و جلسات غیررسمی؛ 
جلســه رســمی ما تا ســاعت ۱۲ همان روز بود که بــرای تمدید 
جلســه به مدت نیم ساعت رأی گیری شد و تا ساعت دوازده و نیم 
جلســه رســمی ادامه پیدا کرد. در اصل، آبستراکسیون و مفهوم 
آبستراکســیون برای از رســمیت انداختن جلسه رسمی است، نه 
جلســه غیررســمی. تداوم جلسه غیررســمی برای بیان و پاسخ 
شــهردار تهران مدنظر جمعی از دوســتان نبــود از این رو یکی از 
دلایل خروج اعضا این مســئله بود. البته دلایل دیگری هم داشت 
و البته امکان پذیر بود که شــهردار تهران در جلسه رسمی دیگری 
در صحن حاضر شــده و به بازگوکردن نــکات و رفع ابهاماتی که 

مطرح شده بپردازند.
رئیــس کمیته نظارت شــورا ۱۰ ابهام را مطــرح کرد و گفت: 
قراردادهــای منعقدشــده و مبلغ دقیق آن به همــراه متن کامل 
پیوست ها، نحوه تأمین مالی قراردادها با جزئیات کامل، زمان بندی 
اجرای قراردادها و اینکه در چه مرحله ای از اجرا هســتند، نقش 
شرکت پلی چانگ دا و نحوه تأمین منابع تهاتر، لیست شرکت های 
واسط و نقش آن و هزینه های بالاسری آن، لیست کامل تجهیزات 
توافق شــده برای خریــداری و کاربــرد آن در حــوزه حمل ونقل 
عمومــی و هوشمندســازی، نحوه انتخاب محصــولات چینی به 
لحاظ کشــف قیمت، کیفیت و خدمات پس از فروش و چگونگی 
انتخاب محصــولات در فضای رقابتی چینی و نحوه به کارگیری و 
واگذاری اتوبوس ها، ون تاکســی و موتورهای برقی خریداری شده 
به رانندگان شــهر تهران و تعداد سفرها، افراد حاضر و هزینه های 
صورت گرفته در سفر چین به منظور عقد قرارداد مواردی است که 

باید شفاف سازی شود.
در ادامه این جلســه هزینه خدمات بهشت زهرا در سال ۱۴۰۳ 
بررسی شــد. مهدی پیرهادی، رئیس کمیســیون سلامت، محیط 
زیســت و خدمات شهری شورای شــهر تهران، در توضیحاتی در 
این خصوص با بیان اینکه میزان افزایش پیشــنهادی ســازمان بنا 
به هزینه های جاری ۴۵ درصد و در برخی موارد بیشــتر بود که ما 
در کمیسیون نپذیرفتیم؛ گفت: پیشــنهاد ما افزایش ۳۸ درصدی 
بهای خدمات بود که البته این غیر از اقدامات اختیاری اســت که 
این ردیف هایی است که پیمانکاران برابر هزینه های تمام شده ارائه 
می دهند و با ۴۵ درصد افزایش روبه روست. به گفته او هزینه روز 

دفن، به عبارتــی دفن متوفی در روزی که جان خود را از دســت 
می دهد؛ طبقه آن رایگان اســت و می تواند دو طبقه دیگر را رزرو 
نکند و هیچ هزینه ای نخواهد داشت؛ اما برای رزرو دو طبقه دیگر 

شرایط خدماتی همچون سنوات گذشته دارای هزینه خواهد بود.
رئیس شــورای شــهر تهران هم با بیان اینکه تلاش بر این بود 
کــه میزان افزایش بیش از ۳۸ درصد فراتر نرود، گفت: قبر رایگان 
در حال حاضر وجود دارد و اگر خواستند طبقات دیگر را خریداری 
کننــد؛ هزینه آن را می پردازند. در غیــر این صورت، هزینه ای بابت 
قبر نخواهند پرداخت. البته هزینه هایی در دیگر بخش ها همچون 

انتقال با آمبولانس و برخی موارد دیگر وجود دارد.
مهدی عباسی، رئیس کمیســیون شهرسازی و معماری شورا 
نیز با بیان اینکه در خصوص آرامســتان ها مصوباتی داشــتیم که 
همچنان اجرای آن جاری اســت گفت: پیشــنهاد ما به شهرداری 
این اســت که در این خصوص یــک کار تنقیحی صورت دهد و در 
لایحه بعدی خود همه این موضوعات به طور یکپارچه دیده شود.
او در ادامه با تأکید بــر اینکه ما موافق تحمیل هزینه های بالا 
برای خانواده های داغدار نیســتیم، گفت: ما واقف به وجود تورم 
هستیم و قائلیم که بخشی از هزینه ها باید با افزایش همراه باشد 
اما افزایش ۳۰ تا ۴۰ درصدی از نظر بنده صلاح نیســت مضافاً بر 
اینکه در تبصره چهارم نیز اجازه تخفیف داده ایم که مجوز خوبی 
اســت چراکه با احراز عدم تمکن مالی هزینه ها سرشکن می شود 
اما به نظر می رســد باید محدوده ای مشــخص شود تا تصمیمات 

مدیر نیز زیر سؤال نرود و در چارچوب ضوابط درست عمل کند.
احمد صادقی رئیس کمیته شفافیت و شهر هوشمند شورا با 
اعلام اینکه در بودجه امســال و در بخش خرید آرامستان در سال 
۱۴۰۳ قیدی لحاظ شــده و مورد تأکید قرار گرفته که جانمایی باید 
بر اساس مطالعات زیست محیطی و ترافیکی باشد، گفت: دوستان 
گفتند جانمایی قطعی شــده اما باید در شورا مطرح شود. باید با 
مردم صادق باشیم؛ این جانمایی برای تأسیس آرامستان جدید در 
شرق تهران نیســت بلکه در جنوب شرق است و این جانمایی به 
نحوی است که متأسفانه این محور عارضه ترافیکی بسیار سنگینی 
دارد و عوارض زیســت محیطی نیز برای ساکنان منطقه مشکلاتی 

را ایجاد می کند.
این عضو شورا یادآور شد: باید بر اساس مصوبات، پیوست های 
مطالعات زیست محیطی و ترافیکی به شورا ارائه شود و نباید بدون 

هماهنگی شورا اقدامی در این راستا صورت بگیرد.
مهدی اقراریان، رئیس کمیته نظارت و حقوقی شــورا، با بیان 
اینکه جانمایی آرامســتان پس از تصویب در شورا باید به مرحله 
اجــرا درآید، گفت: در تبصره چهارم این لایحه نیز لحاظ شــده که 
ســازمان بهشت زهرا مجاز است به خانواده متوفیان به تشخیص 
خود تخفیف دهد؛ در اینجا به تشخیص خود چه معنایی می دهد؟ 
قطعا هرجا واژه به تشــخیص خود آمده، زمینه رانت ایجاد شده 
است؛ بنابراین این امر نباید به عنوان یک امکان ویژه برای مسئولان 
امر تداعی شود و مورد بهره برداری سلیقه ای قرار گیرد از این رو باید 

این تخفیف نیز بر اساس دستورالعمل باشد.
او تأکید کرد: بنده با گران ســازی مخالفم و مســائل مربوط به 

درگذشت افراد نباید با این افزایش روبه رو شود.
ناصر امانی، عضو کمیســیون برنامه و بودجه شــورای شــهر 
تهران، با بیان اینکه در برخی موارد الزامی بر افزایش ۳۸ درصدی 
نداریم، گفت: این رقم حداکثر افزایش است و در برخی موارد این 
رقم را می تــوان تعدیل کرد. در مصوبه ســال قبل، جدولی برای 
تدفین و تغســیل داشتیم اما امســال به دلیل جزئی نگاری جمع 
هزینه این بخش سه برابر شده و به یک میلیون و ۲۰۰ تومان رسیده 

و حتما با مخالفت مواجه خواهد شد.
او دربــاره اینکــه در اینجا تبصره ای مرقوم شــده که مجوز به 
هیئت مدیــره ســازمان داده شــود تا پیش فروش قبر در بهشــت
 زهــرا (س) صورت گیــرد، گفت: این بند در ایــن لایحه در حالی 
نوشته شده که صراحتا مســئولان امر اقرار کردند که پیش فروش 
قبور به اتمام رســیده و ظرفیت تکمیل شــده است. این موضوع 
شــبهه ایجاد می کند و ممکن است درباره تبعات آن توضیح داده 

شود.
نرجس ســلیمانی، رئیس کمیســیون نظارت و حقوقی شورا، 
در ادامه گفت: ما وظیفه داریم درباره مســکن کارکنان شهرداری 
چاره اندیشی کنیم. او در این زمینه با بیان اینکه در ابتدا باید مسکن 
کارکنان تأمین شود و سپس به مسکن آخرت آنها پرداخت، گفت 
دغدغه کارکنان در حال حاضر، مســکن است و این خواست همین 
قشــر اســت. او با تأکید بر اینکه  ای کاش در دهه کرامت افزایش 
قیمت مسکن زیرزمینی را به این اندازه در نظر نمی گرفتیم، گفت: 
در ناحیه یک و دو، برای افزایش قیمت طبقه قبر پیش بینی شده و 

به نظر شاهد تراکم فروشی در مسکن زیرزمینی هستیم.
حبیب کاشــانی، خزانه دار شــورا، با بیان اینکــه نرخ خدمات 
این فضا با تاکســی، مترو، باغ پرندگان و برج میلاد متفاوت است، 
یادآور شد: در اینجا مقوله ای نهفته است و چون مردم را متحمل 
هزینه هایی می کند، نیاز به دقت بیشتری بر این امر است. افزایش 
حتی یک درصدی آن هم مهم است. ما متوجه شدیم که تنها یک 

طبقــه رایگان در اختیار قرار می گیرد و دو طبقه دیگر با رقم ۲۰ تا 
۴۰ میلیون تومان به فروش می رسد.

او افزود: این اقدام، موضوع دو تا بخر سه تا ببر! را به ذهن متبادر 
می کند. گویا در ازای یک طبقه ای که بابت آن پول نمی گیرید، برای 
طبقات دیگر قبوری که خارج از بهشــت زهرا اســت پولی گزاف 

دریافت می کنید.
این عضو شــورا یادآور شد: حال با همه این تفاسیر و محاسبه 
هزینه های جانبی، هزینه قبر برای افراد به ۸۰ تا ۹۰ میلیون تومان 
می رسد و این برای قشر متوسط و متوسط به پایین، قابلیت ندارد.

او ادامه داد: اگر ۳۶ درصد حتی به ۳۵ درصد کاهش پیدا کند، 
ستودنی است. باید مردم بدانند که نگاه ما خدمت رسانی است و 

نگاه درآمدی به سازمان بهشت زهرا نداشته ایم.
کاشانی با بیان اینکه قرار بود سازمان بهشت زهرا مبالغی را به 
خزانه بازگرداند، یادآور شــد: بهشت زهرا ۵۰ سال سابقه فعالیت 
دارد. ما نمی خواهیم قبر را پیش فروش کنیم. این اتفاق ســنگین 
است که افراد در ســال قبل، هفت میلیون و ۸۰۰ هزار تومان برای 
خرید دو طبقه می پرداختند اما باید حالا ۴۰ میلیون تومان بپردازند.
مدیرعامل ســازمان بهشــت زهرا (س) هم با بیــان اینکه ما 
هیچ محدودیتی برای پیش فروش قبر نداریم، گفت: خانواده هایی 
هستند که علاقه و اصرار دارند که در قطعه ای که بستگان نزدیک 
خود را دفن کرده اند، قبر تهیه کنند و پیش فروش برای این بخش 
در نظر گرفته شــده است. او افزود: اینکه ما گفته ایم ظرفیت پایان 
یافته، منظورمان دفن روز است. ظرفیت بخشی که یک طبقه قبر 
رایگان به شهروندان ارائه می دهیم، رو به اتمام است اما در دیگر 
نواحی شاید تا ۷۰ سال دیگر نیز ظرفیت دفن داشته باشیم. آنچه 
ما را به اضطرار می رساند، دفن در روز است که روزانه به ۵۰ مورد 

می رسد. از ۱۸۰ متوفی ۵۰ نفر در ناحیه دفن روز، دفن می شوند.
تاجیک گفت: مطالعات آرامســتان جدید انجام شــده و نهایتا 
چهار نقطه پیشــنهاد داده ایم و لایحه آن به زودی به شــورا ارائه 
می شــود. پیوســت های فرهنگی، اجتماعی، زیســت محیطی و 
ترافیکی لحاظ شــده و قطعا با تصویب شورا جانمایی آرامستان 

جدید انجام می شود.
او بــا بیان اینکه در لحظه ای که افــراد برای تخفیف مراجعه 
می کننــد، معیاری برای ارائه تخفیف نداریم، تصریح کرد: فرصتی 
برای ســنجش ایــن معیار وجود نــدارد. لذا گفتیم که بر اســاس 

تشخیصی که در آن زمان انجام می شود، تخفیف لحاظ شود.
مدیرعامل ســازمان بهشت زهرا (س) با اعلام اینکه ما تجزیه 
و تحلیل بــرای موضوع یک طبقــه رایگان و دو طبقــه با هزینه 
انجام دادیم، خاطرنشــان کرد: بســیاری از خانواده ها گفته اند که 
نمی خواهنــد دو طبقه دیگر را بخرند. اگر خانواده ای خواســتند، 
می تواننــد دو طبقه دیگر را بخرند و در غیر این صورت اجازه دهند 
که ما فرد دیگری را در دو طبقه بعدی دفن کنیم. عدد پیشنهادی 
ما در دیگر قطعات ناحیه سه پیش از این مصوب شده است. برای 

هر طبقه ۲۰ میلیون تومان پیش بینی شده است.
تاجیک گفت: هر طبقه قبر در ناحیه سه ۱۵ میلیون تومان بود 
که به ۲۰ میلیون تومان رسیده است. هزینه سه میلیون و ۹۰۰ هزار 
تومان حذف شــده است. ما مشکل کمبود قبر داریم و این شرایط 
را در نظــر گرفتیم که یک طبقه رایگان باشــد و دو طبقه دیگر را 
بــه خانواده های دیگر ارائه دهیم. ما بــه افراد به میزانی که برای 

دریافت طبقات دیگر فرصت می خواهند، فرصت می دهیم.
مدیرعامل ســازمان بهشــت زهرا (س) با اعلام اینکه بودجه 
تنها برای خدمات جدید در نظر گرفته شده است، تصریح کرد: اگر 
بنا باشــد تخفیف های جدید در نظر بگیریم، باید منابع آن از طرف 
شهرداری تأمین شود. او افزود: ۲۵ هزار پلاک قبر در دفن روز داریم 
که با احتســاب سه قبر به ۷۵ هزار طبقه می رســد اما تنها برای 
همــان ۲۵ هزار قبر می توانیم تمرکز کنیم. امکان توســعه وجود 

ندارد و این موضوع ممنوع شده است.
تاجیک گفت: می توانیم رقم طبقات را ۱۵ میلیون تومان در نظر 
بگیریم و چند ماه فرصت دهیم تا وضعیت را تعیین تکلیف کنند.

مهدی اقراریان، عضو کمیسیون نظارت و حقوقی شورا اذعان 
کرد: وقتی شــخصی، عزیزی را از دست می دهد و به بهشت زهرا 
(س) مراجعه می کند تا میت خود را دفن کند، ممکن است نتواند 
دو طبقه دیگر را خریداری کند. ما باید یک ســال برای خرید قبر به 
او فرصت بدهیم. پیشــنهاد دیگرم این است که قیمت آن تغییری 
نکنــد و ۱۲ مــاه به آن خانــواده فرصت داده شــود و در صورت 
مراجعه نکردن در این ۱۲ مــاه، دو طبقه دیگر به خانواده دیگری 
واگذار شود چرا که این امر تبعات گسترده ای برای شهروندان دارد.
ناصر امانی، عضو کمیســیون برنامه و بودجه و عضو شــورا، 
خاطرنشان کرد: در شــهر، عده ای از حمل ونقل عمومی استفاده 
می کنند؛ اما همه وارد بهشــت زهرا (س) می شــوند و عده ای به 
شهرستان ها می روند. افزایش بهای خدمات در بهشت زهرا (س) 
بیش از افزایش بهای حمل ونقل عمومی بازتاب اجتماعی خواهد 
داشــت. بحث بســیار مهمی اســت و باید فقط در حد ضرورت 
قیمت هــا را افزایــش بدهیم. در پایان، این لایحه بــا ۱۰ رأی از ۱۹ 

عضو حاضر به تصویب رسید.
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